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Erasmus élménybeszámoló – Franciaország, Angers - ESSCA 

A Budapesti Corvinus Egyetem Pénzügy mesterszakos hallgatójaként Erasmus keretein belül 

lehetőségem nyílt egy szemesztert egy francia kisvárosban, Angers-ban eltölteni. A tanulmányi 

úthoz elnyertem a Campus Mundi ösztöndíjat, ezért az egyetemmel Erasmus Zero Grant 

támogatási szerződést kötöttem meg. Az École Supérieure des Sciences Commerciales 

d’Angers (ESSCA) egyetemen hallgattam a 2019/2020-as tanév őszi félévében az órákat, 

amiről elmondható, hogy az egyik legjobb business school Franciaországban, így valóban 

kiváltságosnak érezhettem magamat. Igazán különleges félév volt, és rengeteg élménnyel 

gazdagodtam, ebből szeretnék most néhányat elmesélni illetve tanácsokat, ötleteket 

megosztani, hogy bárki aki Angers-ban töltene el egy félévet/évet néhány ötlettel 

gazdagodhasson. 

Angers  

Angers városa a Loire völgyében, a Majna folyó kétoldalán helyezkedik el. Különlegessége, 

hogy gyalog megközelíthető a város határának az a része, ahol a Majna és a Loire találkozik. 

Meseszép a miniatűr belvárosi rész és igazán barátságos a hétköznapi egyetemi élethez, 

végtelen sok kis kávézó, kocsma, boltocska várja a felfedezést. Körülbelül 150 000 lakosának 

egynegyede diák. Az apró város nagy előnye, hogy a középkori hangulatú belvárosi rész 

bejárható 1-2 óra alatt, és a város legnagyobb része nagyon jól megközelíthető biciklivel (és a 

tömegközlekedés is jó nappal, csak éjszaka nehezebb). A városban található egy  kastély, a 

Château d'Angers, ami az Anjou hercegség központja volt ( a 13. és a 15. század között épült). 

Igazán különleges, mindenképp érdemes legalább egyszer ellátogatni oda, ugyanis nem csak 

a kastély meseszép, hanem a kilátás is. Egész Franciaországra jellemző, hogy a legtöbb 

múzeum 25 éves kor alatt ingyenesen látogatható, és ez erre a kastélyra is igaz.  



A belvárosban nagyon sok különböző étterem található, érdemes minél többet kipróbálni 

(körülbelül arra kell számítani, hogy egy tál étel 10-15 euró között mozog egy egyszerűbb 

étteremben). Sok különlegességet van lehetőségünk megkóstolni, nem csak a francia 

konyháról, hanem például a thai, japán, kínai éttermeik illetve a hamburgerezőik is nagyon 

jók. Személyes kedvenceim a palacsintázók voltak, ami igazi francia különlegesség. Én úgy 

fogalmaznék, hogy ezek a palacsintázók olyanok, mint Olaszországban a pizzázók. Párizsban 

még utcai palacsintaárusok is vannak, ahol úgy ehetjük a palacsintát, mint itthon a gyrost. 

Nagyon sokféle édes és sós palacsinta közül választhatunk, egyik finomabb mint a másik, és 

meglepően laktatóak. Összességében szerintem ízletes a francia konyha, de érdemes néhány 

fűszert magunkkal vinni, ugyanis néhány hét után már nagyon hiányoztak a magyar ételek. A 

francia konyha (legalábbis ahogyan én tapasztaltam) nagyon kevés fűszert használ, még sózni 

is alig szoktak. Ami nagy előny, hogy sokkal nagyobb a választék halakból és mindenféle tengeri 

herkenytyűkből, mint nálunk.  

Nyár végén nagyon kellemes időtöltés a Majna tó partján sétálni, biciklizni, fürdeni, kajakozni, 

piknikezni. Ez egy mesterségesen létrehozott tó, ami kiváló időtöltést biztosít jó időben. 

Sokszor elsétáltam ide olvasgatni, nézelődni. Illetve sokan jártak ide úszni, futni vagy kondizni.  

Ugyanakkor a tél közeledtével egyre kevesebb programra van/volt lehetőség, és a francia 

sztrájk sem segítette a hétköznapokat (tömegközlekedés és a vonatok elég kiszámíthatatlanok 

voltak, nagyobb városokba nem mertünk ellátogatni a tüntetések miatt, illetve nem 

tudhatttuk, hogy vissza tudunk e jönni ). Mindenkinek aki Franciaországba utazik, érdemes 

felkészülnie a sztrájkra, ugyanis sohasem lehet tudni hogy mikor jön a következő. 

Utazások 

Szerintem nagyon jó lehetőség 25 év alattiként megvásárolni a TGVmax-ot, ami egy olyan 

vonatbérlet, amivel majdnem az összes TGV-n (a francia szupergyors vonaton, ami 300 km/h-

val megy) díjmentesen utazhatunk, és mindössze 80 euróba kerül havonta (minimum három 

hónapra kell megvásárolni és a lemondásnak van egy 25 eurós költsége). Az applikáción 

keresztül nagyon könnyen és gyorsan foglalhatunk magunknak jegyet, akár hatot is egyszerre. 

Utazáshoz mindig vinni kell a személyi igazolványt vagy az útlevelet, mert az szükséges a bérlet 

érvényességéhez. Néha bizonyos városokba nem mutat az applikáció ingyenes jegyet, ilyenkor 

érdemes átszállással is megnézni. Illetve ha népszerű helyre látogatunk, akkor érdemes akár 



hetekkel előre lefoglalni (tapasztalataim alapján egyedül Párizs ilyen népszerű). Ennek a 

bérletnek köszönhetően lehetőségem volt nagyon sok városba ellátogatni, illetve az óceán is 

könnyen megközelíthető volt. Csodás élmény volt életemben először megpillantani az óceánt 

és fürödni benne, bár meglepően hideg volt. A másik vonat a TER, ami ha csak egy-egy jegyet 

veszünk sokkal olcsóbb, mint a TGV, és gyakran lehet igen kedvező jegyeket venni, ha 

minimum négyen utaztok együtt. Illetve a buszjegyeket is érdemes megézni, ha utazni 

szeretnénk. Amire szerintem érdemes gondolni (főleg nőként), hogy a pályaudvarok általában 

biztonságosabbnak és barátságosabbnak tűntek, mint az elhagyatott buszpályaudvarok. 

Az egyetem is szervezett egy-egy utazást, ezek többnyire díjmentesek voltak és nagyon 

tartalmasak. Ha van ilyenre lehetőségünk, szerintem nem szabad kihagyni. Egy ilyen út 

keretében jártuk be Normandiában a II. világháborús temetőket és bunkereket, illetve 

megtekintettük a Normandiai partraszállás helyszínét. Nagyon sok múzeum és emlékmű 

található Normandiában, mert folyamatosan emlékezni/emlékeztetni szeretnének mindenkit 

arra, hogy nem szabad engedni, hogy ilyen mégegyszer megtörténjen.  

Egy másik nagyon izgalmas túra során egy kastélyt látogattunk meg, ami a mai napig 

magánkézben van, és csak egy része van megnyitva a látogatóknak. A termekben sétálva igazi 

hercegnek/hercegnőnek érezhettük magunkat. Külön öröm volt látni, hogy a díszasztalon 

magyar porcelánnal volt megterítve. A pincéjükben a saját borukat árulják, amiket meg is 

lehetett kóstolni vásárlás előtt. A francia borok méltán híresek, és meglepő módon nem is 

drágák, akár szuvenírnek is érdemes egy-egy üveggel hazahozni családtagoknak barátoknak. 

Angers különlegessége, hogy ott készül a Cointreau nevű narancslikőr, ami itthon igazi 

különlegességnek számít. A gyárat is meglehet látogatni, illetve ott is van lehetőség kóstolásra. 

Mivel sok egyetemista érkezik Angers-ba minden évben, ezért mindenkinek azt javaslom, hogy 

minél hamarabb kezdjen el szállást keresni, mert a kollégiumok szinte azonnal betelnek, és 

magánszállást találni is időigényes lehet (illetve sokan inkább francia diákoknak adnak szállást, 

illetve olyanoknak, akik legalább egy évig maradnak). Én egy családnál béreltem egy szobát, 

ami szerintem igazán egyedi élménnyé tette a kinn eltöltött félévemet. Nagyon kedvesek 

voltak, sokszor érdeklődtek, hogy mi történik éppen velem, illetve ha bármire szükségem volt, 

akkor mindenben igyekeztek segíteni. Azóta már jártak itt Budapesten, és nagy öröm volt 

számomra, hogy felkerestek a vakációjuk alatt. Fontos, hogy megbízható oldalon keresztül 



foglaljunk szállást, mert volt olyan diák, akit sajnos átvertek, és amikor megérkezett, akkor 

döbbent rá, hogy nincs szállása. 

Az időjárás egészen hasonló, mint Budapesten, csak gyakrabban esik az eső és télen sohasem 

havazik. Viszont érdemes sok meleg holmival készülnek, mert a legtöbb ház fala vékony, és 

sokkal kevésbé fűtenek, mint mi itthon szoktunk. 

 

ESSCA 

Magas szintű képzést biztosít az ESSCA, hiszen Grande École, azaz a legjobb francia egyetemek 

közé tartozik. Elismertségét a három minősítés is mutatja: EQUIS, AACSB, AMBA. 

Nemzetközileg nagyon nyitott egyetem, sok diákot fogad külföldről, illetve saját diákjainak is 

sok lehetőséget biztosít, hogy nemzetközi tanulmányokat folytassanak, ugyanis nem csak 

Franciaországban, hanem Budapesten és Shanghaiban is van campusa az egyetemnek. Így 

több barátommal a francia félév után itthon is találkozhattam, illetve nagyon sokan jártak már 

itt előtte. 

Az egyetem modern, szépen felszerelt, és egészen más, mint a Corvinus. Egyik kedvenc részem 

a könyvtára volt, hatalmas ablakokkal és sok asztallal a tanuláshoz. Érdemes vastag pulcsit 

vinni, mert télen nem fűtenek nagyon a franciák, inkább a hidegebb levegőt kedvelik (még 

nulla fok környékén is gyakran láttam sortban, szandálban embereket az utcán). Az órákat 

angolul hallgattam, szerencsére a sztereotípia nem bizonyult igaznak az egyetemen, hogy a 

franciák nem beszélnek angolul (bár az akcentusukat beletelt egy pár hétbe megszokni). Mivel 

elsősorban az International Business mesterképzés kurzusait vettem fel, nagyon izgalmas volt, 

hogy rengeteg különböző nemzetiségű tanárunk volt, a világ minden tájáról. Mivel nem 

főállású tanárok tanítottak elsősorban, hanem olyanok, akik munka mellett minden évben 

eljöttek az egyetemre 1-2 hetet tanítani, ezért az órarendünk kaotikus volt, és nem volt 

egyszerű megszervezni az utazásokat, és az összes óra látogatása kötelező volt. A legtöbben  

nagyon gyakorlatias órákat tartottak, a munkájuk legizgalmasabb részét igyekeztek átadni. 

Ugyanakkor az volt a tapasztalatom, hogy elsősorban soft skillekben erősek és nem pedig 

technikai tudásban.  

Az órarend összeállítása elég bonyolult folyamat, ha valaki nem egy mesterszak tárgyait 

szeretné hallgatni, hanem több szakról válogatni. Nincs lehetőségünk kiválasztani, hogy melyik 



csoportba kerülünk, illetve az órák időpontját is csak utólag tudtuk meg, viszont elvárják, hogy 

minden órán jelen legyünk. Az Erasmusos irodában nagyon segítőkészek voltak, ha bármi 

kérdésünk akadt, viszont a tanárok legtöbbször nem voltak a helyzet magaslatán. Minden óra 

katalógusos, és ha 2 óránál többet hiányzunk, akkor az évi végi jegyből vonnak le. 

A hétköznapi élethez viszont hatalmas előny, ha néhány mondatot azért tudunk franciául, 

mert a kisvárásokban nagyon kevesen beszélnek angolul. Akár egy bankszámla nyitáshoz vagy 

SIM kártya igényléshez elengedhetetlen, hogy megértessük magunkat. 

Összefoglalva nagyon nagy élmény volt itt lenni, és azoknak ajánlom elsősorban Angers-t, akik 

szeretik a békés kisvárosi életet. 


